



## တၢ်ပာ်ဖျါအဖုၣ်

လါအ့ၣ်ဖျါ ၄ သီ, ၂၀၂၃နံၣ်/ KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်- 22-244-347-D1

### ဒူပျာ်ယာ်ကီၢ်ရၢၣ် တၢ်ပာ်ဖျါအဖုၣ် - တၢ်ခးလီၤနီၣ်ကျိဖးဒိၣ် ဒီးဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၢ်တၢ်ကဲထီၣ်သးလၢ နီၣ်တကီၢ်ကီၢ်ဆၣ် (စးထီၣ်လၢလါယုၤ တုၤလါစဲးပထုဘၢၣ် ၂၀၂၂နံၣ်)

တၢ်ပာ်ဖျါဖျါတဘျီအံၤ ပာ်ဖျါဝဲ တၢ်ခးလီၤနီၣ်ကျိဖးဒိၣ် ဒီးဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၢ်တၢ်ကဲထီၣ်သးလၢ နီၣ်တကီၢ်ကီၢ်ဆၣ်, ဒူပျာ်ယာ်ကီၢ်ရၢၣ်ပှၤ စးထီၣ်ဖဲ လါယုၤ တုၤလါ လါစဲးပထုဘၢၣ် ၂၀၂၂နံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလါယုၤ ၁၆သီ, ၂၀၂၂ နံၣ်န့ၣ် **ကညီဒီကလုာ်တၢ်ထုၣ်ဖျါဒုးမ့ၢ်ဒိၣ်** (KNLA) ဒီး **ကမုၢ်တၢ်ဒိသဒါသုး** (PDF) အသုးပာ်ဖျါသ့ၣ်တဖၣ်ထီၣ်ဒုးဝဲဒၣ် ပယီၤသုး (SAC) ဒီး ဗြိတိသျှတကီၢ်ကီၢ်ဆၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲလါယုၤ ၁၆သီ ဒီး ၁၈သီ အဘၢၣ်စၢၤန့ၣ် ပယီၤသုးသ့ၣ်တဖၣ်ခးလီၤနီၣ်ကျိဖးဒိၣ်လၢ မ---သဝီ, တခးခံကရူၢ်, နီၣ်တကီၢ်ကီၢ်ဆၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဒီးဖဲလါစဲးပထုဘၢၣ် ၇ သီ, ၂၀၂၂ နံၣ်န့ၣ် ဒူသဝီဖိအကျိၢ်တဖၣ် လဲၤယီၤဘၣ် ဝဲမ့ၣ်ပီၢ်လၢ ပယီၤသုးပာ်လီၤတုၤဝဲဖဲအဘျးဒီး ဒိၣ်သုးရၢၣ် ခလရ (၂၈၃) လၢအအိၣ်သ့ၣ်လီၤအသးဖဲ တ---သဝီ, နီၣ်တကီၢ်ကီၢ်ဆၣ်, နီၣ်တကီၢ်ကီၢ်ဆၣ်အပူၤဒီး ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၢ်န့ၣ်ပီၢ်ဖးထီၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ.<sup>1</sup>

#### တၢ်ခးလီၤနီၣ်ကျိဖးဒိၣ်

ဖဲလါယုၤ ၁၆သီ, ၂၀၂၂နံၣ်, ဟါခီ ၆ န့ၣ်ရံၣ်အဆၢကတီၢ်န့ၣ် KNLA ဒီး PDF အသုးပာ်ဖျါသ့ၣ်တဖၣ်သ့ၣ်ဒုးဝဲဒၣ် ဗြိတိသျှတကီၢ်ကီၢ်ဆၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဒုးဝဲဒၣ်ပယီၤသုးရၢၣ် ခလရ (၄၃၂) အသုးသ့ၣ်တဖၣ်လၢ ဆုၣ်က့ၣ်တုၤ, နီၣ်တကီၢ်ကီၢ်ဆၣ်, ဒူပျာ်ယာ်ကီၢ်ရၢၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဒုးဝဲဒၣ်ပယီၤသုးရၢၣ် ပယီၤသုးသ့ၣ်တဖၣ်ခးလီၤကျိဖးဒိၣ် ၈၁ မမ ဆူ မ--သဝီ, တခးခံကရူၢ်, နီၣ်တကီၢ်ကီၢ်ဆၣ်အပူၤ သၢသီန့ၣ်လီၤ. (SAC သ့ၣ်တဖၣ်တယာ်ဝဲလၢ ဗြိသျှတကီၢ်ကီၢ်ဆၣ် အိၣ်လၢသဝီပှၤအသးခးလီၤကျိဖးဒိၣ်န့ၣ်လီၤ.) ဖဲလါယုၤ ၁၆သီ, ၂၀၂၂နံၣ် န့ၣ်ပယီၤသုးသ့ၣ်တဖၣ် စးထီၣ်ခးလီၤကျိဖးဒိၣ် လၢဟါခီ ၆ န့ၣ်ရံၣ်တုၤလၢ ဂီၤခီ ၁ န့ၣ်ရံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒီးခးလီၤကျိဖးဒိၣ် ခံဘျီ တဘျီ

<sup>1</sup> တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ လံာ်ပာ်ဖျါတဘျီအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်အီၤဖဲ လါယုၤတုၤလၢ လါစဲးပထုဘၢၣ် ၂၀၂၂ နံၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆုၣ်တၢ်ထီၣ်အီၤလၢ လီၤကဝီၤပှၤမၤသကိးတၢ်တဂၤ ဖဲဒူပျာ်ယာ်ကီၢ်ရၢၣ်အပူၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လိအီၤ လၢကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူၢ် KHRG လၢကမၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးပှၤဂွံဝိခွဲးယာ်အတၢ်အိၣ်သးတဖၣ်ဖဲလီၤကဝီၤပှၤန့ၣ်လီၤ. ပှၤတုၤဘၣ်တၢ်တဖၣ်အမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီး အိၣ်ဆိးလီၤကျိၤလီၤတၢ်လီၤဆဲးတဖၣ်န့ၣ် တၢ်မၤလီၤဘၢအီၤလၢအဝဲနီၣ်ကစၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ တၢ်ကွဲးရဲပှၤအါထီၣ်အီၤ ဖဲပနီၣ်ကဝီၤအပူၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဒၣ် KHRG အတၢ်ကွဲးရဲထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤန့ၣ်လီၤ.

ဖဲလါယုၤ ၁၇ သီ, ၂၀၂၂ နံၣ် စးထီၣ်လၢဟါခီ ၆ န့ၣ်ရံၣ် တုၤလၢမုၢ်နၤခီ ၁၁ န့ၣ်ရံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒီးခးလီၤကဒီးကျိဖးဒိၣ် သၢဘျီတဘျီ ဖဲလါယုၤ ၁၈ သီ, ၂၀၂၂ နံၣ် စးထီၣ်လၢမုၢ်နၤခီ ၈ န့ၣ်ရံၣ် တုၤလၢဂီၤခီ ၁ န့ၣ်ရံၣ်န့ၣ်လီၤ. ပယီၤသုးသ့ၣ်တဖၣ် ခးလီၤကျိဖးဒိၣ်ဆူဒူသဝီပူၤ ဘၣ်ဆၣ်တဘၣ်ဒိဘၣ်ထံး ဒူသဝီဖိအဟံၣ်နီတဖျါဘၣ်. (ဖဲတၢ်ခးလီၤကျိဖးဒိၣ်အဆၢကတီၢ် သဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ် တဟးထီၣ်ဃ့ၢ်ဆူတၢ်ချၢဘၣ်. ဒီးအဝဲသ့ၣ် ဃ့ၢ်အိၣ်ခူသ့ၣ်ဆူတၢ်ပူၤလၢအခူၣ်ဃာ်ဝဲ လၢဟီၣ်ခိၣ်ဖိလၢန့ၣ် လီၤ.)



တၢ်ဂီၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤ ဘၣ်တၢ်ဒိန့ၢ်အံၤဖဲ လါယုၤ ၂၉သီ, ၂၀၂၂နံၣ် ဖဲမ---သဝီ, တခးခံကရူၢ်, နိၣ်တကီကီဆၣ်, ဒူပျၢ်ယၢ်ကီၢ်ရဲၣ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤခဲ ဘၣ်လၢအစ့ၣ်အံၤ ဟံးဖျါထီၣ်ဝဲ ကျိဖးဒိၣ်ချဲအက့အခီလၢပိၤဖးထီၣ်ဘူးဒီးသဝီန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤခဲဘၣ်လၢအထွဲအံၤ ဟံးဖျါထီၣ်ဝဲ တၢ်လီၤလၢကျိဖးဒိၣ် လီၤတၢ်န့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- KHRG)

ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပိၤတၢ်ကဲထီၣ်သး

ဖဲလါစးပတုဘၣ် ၇ သီ, ၂၀၂၂နံၣ်, ဂီၤခီ ၁၁ န့ၣ်ရံၣ်အဆၢကတီၢ် သဝီဖိလၢအအိၣ်ဆိးဖဲ တ--သဝီ, နိၣ်တကီကရူၢ်, နိၣ်တ ကီကီဆၣ်, ဒူပျၢ်ယၢ်ကီၢ်ရဲၣ်အပူၤအမံၤမ့ၢ် အူစ--- န့ၣ် ပျၢ်လီၤဝဲဒၣ် အကျိၢ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢကလဲၤ ဃုအိၣ်နီၣ်ဖဲတၢ်လီၤလၢ အဘူးဒီး ခလရ (၂၈၃) န့ၣ်လီၤ. ဖဲန့ၣ်အဆၢကတီၢ်အကျိၢ်သ့ၣ်တဖၣ်လဲၤယီၤဘၣ်ဝဲ ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပိၤလၢပယီၤသုး ဟံးလီၤတ့ၢ် ဝဲအယိ ပိၤဖးထီၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ. (ပယီၤသုးသ့ၣ်တဖၣ် ဖဲအဟံးလီၤဝဲ မ့ၣ်ပိၤအဆၢကတီၢ် တဲပုးဝဲသဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်အယိ လီၤကဝီၤ

ဒူသဝီဖိသုဂ်တဖုဂ်သုဂ်ညါဝဲလၢ မ့ဂ်ပီဂ်အံၤမ့ဂ်ဝဲ ပယီၤသုးအတၢ်န့ၣ်လီၤ.) ဟီၣ်လၢ်မ့ဂ်ပီဂ် ပီၤဖးထီၣ်အဃိ ကျိၣ်တဒုသံကွံၣ်ဝဲ ဒီး ကျိၣ်အဂၤခံဒုဘၣ်ဒိဘၣ်ထံး စ့ၢ်ကီးန့ၣ်လီၤ. ကျိၣ်ကစၢ်လၢအကျိၣ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးခံဒုန့ၣ် ဘၣ်မၤသံဝဲဒီးဆါအိၣ်ကွံၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ.

၅

**ကညီဂိုဝီခွဲယာ်ကရူဂ် (KHRG) အဂ့ၢ်ဖုဂ်ကိၣ်**

ကညီဂိုဝီခွဲယာ်ကရူဂ် (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အိၤဖဲ ၁၉၉၂ နံၣ် ဒီးမ့ဂ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤကရၢသဘျူတဖုလၢအၢၣ်လီၤ မၤတၢ်လၢ ကမၤဂ့ၤထီၣ်ပျၢဂိုဝီခွဲယာ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ်ကလံၤထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ. KHRG သိၣ်လိဝဲ လီၢ်ကဝီၤဒူသဝီဖိတဖုဂ် လၢကမၤနီၣ်မၤဃါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပျၢဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲယာ်အဂ့ၢ်အကျိၣ်န့ၣ်လီၤ. KHRG ဘိးဘၣ်ရၢလီၤ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၣ်တဖုဂ်အံၤ ဒ်သိးကပံၤဖျါထီၣ်လီၢ်ကဝီၤပူၤ ကမ့ၢ်တဖုဂ်အကလုာ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ် ယိၣ်ဘၣ်ဘို ဒီး အတၢ်ထံၣ်တၢ်ပာ်သးသုဂ်တဖုဂ်န့ၣ်လီၤ. နဃုထံၣ်သုဂ်ညါ ပတၢ်မၤသုဂ်တဖုဂ်ဖဲ [www.khrgh.org](http://www.khrgh.org) အပူၤ သုဝဲဒုဂ်န့ၣ်လီၤ.